

အကြောင်းအကျိုး သိမြင်ရခြင်း (၅)နည်း (ဝိသုဒ္ဓိစစ်၊ ပ။ ၂၃၃)

ရုပ်၏ မူလအကြောင်း၊ အထောက်အပံ့အကြောင်း

ပထမနည်း။ အဝိဇ္ဇာ၊ တဏှာ၊ ဥပါယုဒါတံ အကြောင်းတရားလေးပါးတို့ကြောင့်

ပဋိသန္ဓေမှစ၍ ရုပ်တရားတွေ မပွားပေါက်ပေါ်ပေါက် (မူလအကြောင်း)

အာဟာရကြောင့် ဤရုပ်သန္ဓေတို့သည် တည်တန့်နေ၏ (အာဟာရဓူရ

တွေမပွားပေါက်)

စိတ်ကြောင့် တိုင်ရုပ်၊ ထရုပ်တွေ မပွားပေါက် (စိတ်ဓူရတွေ မပွားပေါက်)

ဥတုကြောင့် အပူရုပ်၊ အအေးရုပ်တွေ မပွားပေါက် (ဥတုဓူရတွေ မပွားပေါက်)

(ဤသုံးပါးသည် အထောက်အပံ့အကြောင်း)

နာမ်၏ မူလအကြောင်း၊ အထောက်အပံ့အကြောင်း

* မြက်စိန်၊ အဆင်းအစုံတို့ ပေါင်းဆုံမှုကို အကြောင်းပြု၍ မြင်သိစိတ်ပေါ်၏ (မူလအကြောင်း)

အလင်းရောင်၊ ယောနိယောမနသိဏှာ (အထောက်အပံ့အကြောင်း)

* နား + အသံ → အသိစိတ် (မူလအကြောင်း)

အာဏာ၊ ယောနိယော (အထောက်အပံ့အကြောင်း)

* နှာခေါင်း + အနံ့ → အနံ့သိစိတ် (မူလအကြောင်း)

လေ၊ ယောနိယော (အထောက်အပံ့အကြောင်း)

* ဂျှာ + အစားအစာအရသာ → အရသာသိစိတ် (မူလအကြောင်း)

ရေ၊ ယောနိယော (အထောက်အပံ့အကြောင်း)

* ကိုယ် + အတွေ့အထိ → ထိသိစိတ် (မူလအကြောင်း)

ထန္ဒပထဝီ၊ ယောနိယော (အထောက်အပံ့အကြောင်း)

* မဂ္ဂေတဝင် + ဣန္ဒြေစုံ → ဣန္ဒြေစိတ် (မူလအကြောင်း)

ဟဒယဝတ္ထု၊ ယောနိယော (အထောက်အပံ့အကြောင်း)

ဏလသုံးပါးတို့၌ ရုပ်နာမ်တရားတို့၏ အကြောင်းအကျိုး မြစ်ခြင်းကို

သိမြင်ပျင် မှုမ်းမှု (၁၆) မျိုးကို ဖွင့်မြောက်နိုင်၏။

ဒုတိယနည်း

နာမ်အကြောင်း တရားတို့ကို တွေ့မြင်ခြင်း

ဗျက်စိနှင့် အဆင်း အာရုံရှိလော့ကောင် မြင်သိစိတ်ဖြစ်၏

နာ+အသံ။ နှာပေါင်း+အနံ့။ ဗျာ+အာရုံစရာအရသာ။ ကိုယ်+အတွေ့အထိ။

မရောဘဝင်+ဝှံ+ဝှံ+ဝှံ+ဝှံ+ဝှံ

ယောနိယော မနသိကရုရှိယောကောင် ကုသိုလ်ဖြစ်၏။

သင်္ဂဟကရုပိဋကေ။ သူတော်ကောင်းနှင့် ပေါင်း။ သူတော်ကောင်း တရားကိုသာ။

ရှေးကုသိုလ်ကံရှိခြင်းကောင် ကုသိုလ်ဖြစ်၏။

အယောနိယော မနသိကရုရှိယောကောင် အကုသိုလ်ဖြစ်၏။

ရုပ်အကြောင်း တရားတို့ကို တွေ့မြင်ခြင်း

ကံစိတ် ဥတု အာဟာရတို့ကောင် ရုပ်တရားတို့ဖြစ်ကြ၏။

ရှေးအထိတ်ကံကောင် ကမ္မဇွေပုံဖြစ်၏။

ဖြစ်ဆဲစိတ်ကောင် စိတ္တဇွေပုံဖြစ်၏။

ဥတုကောင် ဥတုဇွေပုံ၊ အာဟာရကောင် အာဟာရဇွေပုံဖြစ်၏။

ဤတို့ မြင်တွေ့လျှင် ယုံနားခြင်း (၁၆) ပါး မဖြစ်။

တတိယနည်း

ရုပ်နာမ်တရား မြားစီ ဖြစ်ခြင်း (စင်္ဂဟကရု၊ သေခြင်း၊ သဉ္ဇန အတိ (ပဋိပစ္စေ ဝေခါခြင်း) ကောင် ဖြစ်၏။

ကမ္မဘဝကောင် အတိဖြစ်၊ ဥပါဇိန် ကောင် ကမ္မဘဝဖြစ်၊ တဏှာကောင် ဥပါဇိန်၊

ဝေဒနာကောင် တဏှာ၊ မယာ ကောင် ဝေဒနာ၊ သဉ္ဇာယကတေ ကောင် မယာ။

နာမ်ရုပ်ကောင် သဉ္ဇာယကတေ၊ ဝိညာဏ်ကောင် နာမ်ရုပ်၊ သင်္ခါရကောင် ဝိညာဏ်၊

အဝိဇ္ဇာကောင် သင်္ခါရဖြစ်၏။ ပဋိပစ္စေမနားခြင်း ရုပ်နာမ်စံ ကောင်း ကျိုးကိုယ်၏

ကလသျှာပါဠိ သိမြင်လျှင် ယုံနားမှု (၁၆) ပါး လွန်ခြင်းဖြစ်၏။

စတုတ္ထနည်း

အဝိဇ္ဇာကြောင့် သင်္ခါရဖြစ်၏။ သင်္ခါရကြောင့် ဝိညာဏ်ဖြစ်၏။ သည်နှင့်

အနုဗေဒအားဖြင့် စွယ်နှာမ်တို့၏ အကြောင်း အကျိုးတို့ကို သိမြင်၏။

ကလေးပညာဖြင့် သိမြင်ပျော် မှော်ခြင်း (၁၆) ပါးကို ဖွဲ့ဆိုရေးသား၏။

ငြိမ်မာနည်း

ကမ္မဝဋ်၊ ဝိပဿနာဝဋ်အားဖြင့် စွယ်နှာမ်ကြောင့် အကျိုးကို တွေ့မြင်၏။

ကံကြောင့် အကျိုး ဝိပဿနာ ဖြစ်ပေါ်၏။

အကျိုးဝိပဿနာကို မှီ၍ ကံအယစ် ပြုလုပ်ပေး၏။

ကံအယစ်ကြောင့် အကျိုးဝိပဿနာ အယစ်ဖြစ်ပေါ်၏။

ဤနည်းဖြင့် ကံနှင့် ဝိပဿနာတို့ တပည့်တော် တဖန်တော် လည်း ဖြစ်ပေါ်လာကြောင်း

ကို ကမ္မဝဋ်-ဟုခေါ်၏။

အကျိုးကို ဝိပဿနာ-ဟုခေါ်၏။

ကမ္မဝဋ်ဟူသည် အဝိဇ္ဇာ၊ သင်္ခါရ၊ တဏှာ၊ ဥပါဒါန်၊ ကမ္မတာဝ (၅) ပါးဖြစ်၏။

ဝိပဿနာဟူသည် ဝိညာဏ်၊ နာမ်စွယ်၊ သဗ္ဗညုတဏှာ၊ မဿ၊ ဝေဒနာ (၅) ပါးဖြစ်၏။

အကျယ်အားဖြင့် ဤဆင်ခြင်ပျော်

ကမ္မဝဋ် (၅) ပါး၊ ဝိပဿနာ (၅) ပါးတို့ကို အသီး၊ အသီး ခွဲခြား၍

အကျယ်အဝန်း တွေ့မြင်နိုင်၏။

အကျဉ်းအားဖြင့် ဤဆင်ခြင်ပျော်

အသီး၊ အသီး ခွဲခြား၍ မရှိ။

ကမ္မဝဋ်ကို အကြောင်းကံအဖြစ်ဖြင့် ကပါးကလေး ပြု၍ ရှိ၏။

ဝိပဿနာကို အကျိုးအဖြစ်ဖြင့် ကပါးကလေး ပြု၍ ရှိ၏။

ဝိညာဏ်ကြောင့် နာမ်စုပုံဖြစ်ခြင်း

ငဏ်သန္ဓေစိတ်ဝိညာဏ်

ထိုစိတ်နှင့် နှစ်ကု မယ၊ ဝေဒနာ၊ သညာ၊ ဝေတနာ၊ ဇောက္ခိယ၊ ဇီဝိတိန္ဒြေ၊

ဗဟိဒ္ဓာ စသော နာမ်တို့က တွေ့ရသည် ဖြစ်၏

ကမယဝေတနကလပ်၊ အဝေတနကလပ်၊ ဝတ္ထုဒယကကလပ်စသည် (၃)ခု

စုပုံပေါင်း (၃၀) ရသည် ဖြစ်၏

ငဏ်သန္ဓေစိတ်ရှောက် ငလမာဝင်စိတ်က ခဏ်ဖြစ်တိုင်း သေစိတ်ဝိညာဏ်ကြောင့်

ထိုဘဝင်စိတ်နှင့် နှစ်ကု ဝေတနိက (နာမ်) တို့က တွေ့ရသည် ဖြစ်၏

စိတ္တစုပုံရသည် ဖြစ်၏၊ ကမ္မစုပုံ၊ ဥတုဇ၊ အာဟာရစုပုံတို့ ရသည် ဖြစ်၏

နာမ်စုပုံကြောင့် သညာသတန ဖြစ်ခြင်း

အကြောင်းဖြစ်သော နာမ်တို့က တွေ့က ဝေတနိကခန္ဓာ (၃)ပါး

အကြောင်းဖြစ်သော စုပုံတို့က တွေ့က အာဟာရစုပုံ (၄)ပါး၊ ဝတ္ထုစုပုံ (၆)ပါး

ဇီဝိတစုပုံ၊ အာဟာရစုပုံ

အကျိုးတို့က သည် ခဏ်၊ သေတ၊ သာဓာ၊ ဇီဝိတ၊ ကမာ၊ မာ

အာဟာရ (၆)ပါး

နာမ် ကြောင့် စုပုံအာဟာရ (၅)ပါး ဖြစ်ခြင်း

သမာဓိစုပုံတွေက နာမ်မရှိ သွင်း မဖြစ်နိုင်၊ ဒါကြောင့် မြူကစီ၊ နာ၊ နှာစီ၊

ဗျာ၊ ကိုယ် အာဟာရ (၅)ပါးသည် နာမ်ကြောင့် ဖြစ်၏

စုပုံကြောင့် စုပုံအာဟာရ (၅)ပါး ဖြစ်ခြင်း

ငလမာစုပုံ (၅)ပါးသည် မှီရာ တက်ကြီး ဝေးပါး မရှိစွာ မဖြစ်နိုင်ပါ

အာဟာရ (၄) ကြောင့် ငလမာစုပုံဖြစ်၏

ဇီဝိတစုပုံကြောင့် " "

အာဟာရစုပုံကြောင့် " "

နာမ်စုပုံကြောင့် မာယာသတန ဖြစ်

ဝေတနဝေတန နှစ်ကုနာမ်၊ သန္ဓေဝေတနာနာမ်တို့၊ မှီရာဝတ္ထုစုပုံတို့ကြောင့် မာယာ
သတန